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Írásbeli kérdés

„Mit kíván tenni a Környezetvédelmi Minisztérium az önkormányzatok jogfosztásának
megszüntetése érdekében?" címmel a Házszabály 91 . §-a alapján írásbeli kérdést kívánok
benyújtani Dr. Persányi Miklós környezetvédelmi és vízügyi miniszterhez . Válaszát írásban
kérem .

Tisztelt Miniszter Úr!

Ma Magyarországon a víziközművek szempontjából kétfajta önkormányzat van : az
egyik amelyiknél lezajlott a rendszerváltás, azaz eleget tudnak tenni az önkormányzati
törvényben foglalt feladataiknak, miután tulajdonosai a víziközműveiknek és maguk
dönthetnek azok működtetéséről . De nagyszámban vannak olyanok, amelyeknél még mindig
nem történt meg a rendszerváltás : teljesen kiszolgáltatott helyzetben vannak, noha az
önkormányzati törvény kötelezettségeket terhel rájuk, semmilyen jogosítvánnyal nem
rendelkeznek, hogy az önkormányzati törvényben szereplő - egészséges ivóvízellátással,
szenny- és csapadék-vízelvezetéssel, szennyvíztisztítással kapcsolatos - kötelező és nem
kötelező feladataikat elláthassák.

Az un. regionális víziközművek alkotmányos szempontból eléggé aggályos módon az
állam kizárólagos tulajdonát képezik, függetlenül attól, hogy hol helyezkednek el . A
regionális víziközművek döntő többsége az önkormányzatok belterületén van, így van ez
többek között Esztergomban, Balatonfüreden, de sorolhatnánk az önkormányzatokat
hosszasan. Mára egyre több önkormányzat ébredt rá, hogy a kialakult helyzet tarthatatlan,
köztudott, hogy az Alkotmánybíróság előtt eljárások vannak folyamatban és polgári perek is
indulnak. Úgy tűnik a kormány, illetve a Minisztérium az „állami regionalizmus"
fenntartásában érdekelt és nem kíván önkormányzatbarát magatartást tanúsítani : a „kiskorú"
önkormányzatok részére marad a teher, jogok nélkül . Mint tudjuk, Magyarország a
csatlakozási tárgyalások során kötelezettséget vállalt arra, hogy az egész országban
megvalósítja a szennyvízelvezetést, erre beruházásokra van szükség, amelyekben az
önkormányzatok aktívan részt vállalnak, ahogy részt vállaltak az elmúlt 15 évben is .
Ugyanakkor a létrehozott vagyonon az önkormányzatok beleszólása nélkül, a Minisztérium
tulajdonosi ellenőrzése alatt működő társaságok gazdálkodnak, többnyire a Minisztériumhoz
közel álló alkalmazottak ülnek igazgatósági, felügyelő bizottsági posztokban . Az
önkormányzatok fejlesztenek, bővítenék, de a Minisztérium alkotja a szabályokat, állapítja
meg az árakat és tulajdonosi jogokat gyakorolva gazdálkodik . Miniszter Úr, ezek a szocialista,



állampárti időszakra emlékeztetnek, a 15 éven keresztül kisemmizett önkormányzatok ma már
ezt nem tudják elfogadni, várják a Minisztérium intézkedését .

Tisztelt Miniszter úr!

Mit kíván a Minisztérium tenni az érintett önkormányzatok jogfosztásának megszüntetése
érdekében?

Balatonfüred, 2005 . március 22 .

Dr . óka István
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